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Ontwikkeling
Ledenaantallen

 ● 45 NIEUWE LEDEN HEBBEN ZICH 
AANGEMELD.

 ● 45 LEDEN HEBBEN HUN 
LIDMAATSCHAP OPGEZEGD, WAARBIJ 
BEDRIJFSBEËINDIGING DE VOORNAAMSTE 
REDEN WAS.

 ● NEGEN NIEUWE LEDEN ZIJN IN HET 
VERLEDEN OOK LID GEWEEST.

 ● MET 1923 LEDEN IS HET AANTAL LEDEN 
GELIJK GEBLEVEN.



Cumela in verbinding
Vorig jaar schreef ik hier dat we er als organisatie naar verlangden om onze leden weer écht 
te zien en te spreken na twee coronajaren. Gelukkig is dat uitgekomen. Wat is het fijn om 
elkaar tijdens de Contactdagen, de studieclubbijeenkomsten en de ledenvergaderingen van de 
secties weer te zien en te spreken. We hebben dit jaar veel aandacht en tijd besteed aan het 
weer in verbinding komen met onze leden, maar ook met elkaar als collega’s.

De langdurige ziekte van directeur Janneke Wijnia heeft ertoe geleid dat het noodzakelijk werd 
om een interim-directeur aan te stellen. Kees Gillis is daarvoor aangetrokken en samen met 
hem zijn we gestart met het stellen van scherpere prioriteiten in ons werk.

Het afgelopen jaar heeft de stikstofproblematiek ons behoorlijk beziggehouden. Mooi was het 
om met elkaar verbonden te zijn bij de actiedag in Stroe. Ook achter de schermen was en is 
er op dit vlak echter veel te doen. Dat is lang niet altijd zichtbaar, maar zeker net zo belangrijk.

Ook in 2023 maken we ons sterk voor de belangen van onze leden en hoe we die in hun 
ondernemerschap kunnen bijstaan, bijvoorbeeld als het gaat om innovatie. We richten ons 
in het bijzonder op zero-emissie, ondernemen in een veranderende wereld en de 
vereniging van de toekomst. Heb je hier ideeën over, laat het ons weten!

Hans Verkerk
Manager Beleid



5.400 
 
 

vragen via de Ondernemerslijn, 
waarbij er opvallend vaak 
werd gebeld om te sparren 
over het ondernemerschap. 
De gesprekken zijn vaak 
langer. Verder zorgen we voor 
een betere registratie van de 
verzoeken in onze administratie.

5.238 verschillende 
lezers voor onze 

digitale nieuwsbrieven.

415.456   bezoekers 
voor Cumela.nl, 70% meer dan 
afgelopen jaar.

9.056 volgers op 
Facebook, 4% 

meer dan in 2021
3.902 volgers op Twitter, een 

stabiel aantal.

Feiten & Cijfers

Meest bezochte pagina’s op Cumela.nl:

 ● Cumela gaat lokaal, actie rondom 

gemeenteraadsverkiezingen.

 ● Berichtgeving rondom de cao Groen, 

Grond en Infrastructuur

 ● Prijsindex dieselolie

4.314 volgers op LinkedIn, 15% 
meer dan afgelopen jaar



Een jaar vol onzekerheden
2022 was onmiskenbaar het jaar dat we blijven onthouden als het jaar waarin Rusland zijn 
buurland Oekraïne binnenviel. Naast het verdriet en de impact voor de Oekraïners zelf had het 
gevolgen voor de rest van de wereld, ook voor ons. Brandstof- en grondstofprijzen rezen de pan 
uit en levertijden liepen op.

De sector werkte voor het eerst met toeslagen voor brandstof en onvoorziene kosten. We 
werden ons bewust van onze kostprijs en werden gedwongen om tarieven aan te passen. We 
deden het, terwijl we daar in het verleden heel veel moeite mee hadden.

Afgelopen jaar was ook het jaar dat de spanningen rondom het stikstofvraagstuk zo hoog 
opliepen dat we samen met de boeren demonstreerden in Stroe. Het bood ons de gelegenheid 
om nogmaals aandacht te vragen voor het breed gedragen versnellingsakkoord.

2022 was ook het jaar dat we ons bewust werden van de afhankelijkheid van Rusland op 
het gebied van energie. Het zorgde voor een torenhoge inflatie. Onrust en onzekerheid bij 
medewerkers zorgden voor een proactieve houding bij cumelaondernemers, die zochten naar 
mogelijkheden om hen financiële steun te bieden.

Het grote verantwoordelijkheidsgevoel van werkgevers in het 
familiebedrijf komt bovendrijven. Deze saamhorigheid biedt 
vertrouwen om 2023 in te gaan.

Wim van Mourik
Voorzitter Cumela



Feiten & Cijfers
Trotscampagne 
AgroTechniek en 
GroenTechniek Holland
Op de Cumela-stand konden 
de bezoekers terecht met 
al hun vragen, konden ze 
laten zien dat ze trots zijn 
op de cumelasector en 
waren ze welkom voor een 
kop koffie met een van 
de bedrijvenadviseurs of 
specialisten.

Boerenprotest Stroe
Op woensdag 22 juni was 
de landelijke actiedag tegen 
de stikstofplannen van het 
kabinet. Cumela steunde deze 
actiedag letterlijk en figuurlijk 
met gesponsorde rijplaten 
op het weiland, maar ook als 
uitvalsbasis en bekend gezicht 
voor het grote aantal leden dat 
aanwezig was.

Oorlog Oekraïne
Er is frequent gecommuniceerd 
over de impact en gevolgen van 
de oorlog voor onze sector.
Sinds maart publiceert Cumela 
wekelijks een update met 
de brandstoftoeslag. Die is 
bedoeld voor bedrijven die een 
brandstoftoeslag toepassen en 
te grote dagwisselingen willen 
vermijden.

Risico-inventarisatie en 
-evaluatie
Er zijn twee speciale digitale 
nieuwsbrieven verzonden en in 
het vakblad Grondig en op de 
website werd een artikelenreeks 
gepubliceerd.
Het aantal cumelabedrijven dat 
een actieve inlog heeft voor de 
RI&E is met 500 gestegen.

‘Stop Diefstal’, afronding en 
doorstart
De campagne ‘Stop Diefstal’ 
werd in februari afgerond. Er zijn 
meer dan 10.000 labels en 5000 
waarschuwingsstickers verzonden 
aan ruim 500 leden. Later in het 
jaar is de campagne herstart door 
Cumela Verzekeringen.

Innovatiedag bodem
Zo’n honderd deelnemers leerden 
deze dag meer over bodemdruk, 
banden, bodemprofielen en 
grondbewerking en hoorden de 
laatste onderzoeksresultaten.



SUCCESSEN
Overheid en opdrachtgevers bereiden in het programma Schoon en Emissieloos 
Bouwen (SEB) zeer ambitieuze ingroeipaden voor om in 2030 de reductiedoelstellingen 
(CO2, stikstof en fijnstof) voor het Klimaatakkoord, de Aanpak Stikstof en het Schone 
Lucht Akkoord te behalen. Het al op dag één overtekende stimuleringsprogramma hiervoor 
is op verzoek van Cumela negenvoudig verruimd. Mede op basis van door de organisatie 
aangeleverde informatie over de samenstelling van het machinepark zijn de aanvankelijk 
zeer onrealistische doelstellingen in de ingroeipaden naar beneden bijgesteld. Bestuurlijke onderhandelingen 
op hoog niveau, na het vervallen van de bouwvrijstelling door de Porthos-uitspraak, leidden tot een uitbreiding 
van het stimuleringsprogramma met 400 miljoen euro. Cumela heeft ervoor gezorgd dat deze middelen naast de 
aanschafsubsidie niet alleen bij rijksopdrachtgevers terecht komen, maar ook bij andere voor cumelabedrijven 
relevante overheden, zoals provincies, gemeenten en waterschappen. Door voorlichting hierover via een samenwerking 
met collega-branches binnen De Groene Koers weten ondernemers en opdrachtgevers de cumelabedrijven heel goed 
te vinden. Het grote belang van de machine-eigenaar, het mkb-bedrijf, dringt steeds beter door bij de opdrachtgevers.

COMPLEXE ZAKEN
Ondanks de bijstelling van de SEB-ingroeipaden 
zijn de haalbaarheid en betaalbaarheid van de SEB-
ingroeipaden nog onverminderd een punt van zorg. Veel 
opdrachtgevers leggen de lat - soms noodgedwongen 
- zelfs nog hoger. Voldoende beschikbaarheid van het 
materieel, de ontsluiting van laadfaciliteiten en een 
gezond financieel perspectief worden door veel Cumela-
leden nog steeds betwijfeld. De focus van overheid en 
opdrachtgevers lijkt te eenzijdig gericht op uitsluitend 
zero-emissie, waardoor alternatieve brandstoffen en 
motortechnieken minder aandacht krijgen dan ze wellicht 
verdienen.

DUURZAAMHEID
We gaan duurzaam om met milieu, mensen en bedrijven. Daarom stimuleren we dat 
de cumelasector duurzaam ondernemen onderschrijft en voldoende tijd krijgt om de 
omslag daarnaar op een verantwoorde manier te maken.

IN UITVOERING
De cumelasector staat aan de vooravond van de 
grootste transitie ooit. Hoewel het aantal uitvragen naar 
laag- en zero-emissie via opdrachtgevers zichtbaar 
toeneemt, bereikt deze vraag de cumelasector nog 
onvoldoende, waardoor nog weinig ondernemers in 
beweging komen. Het zelf opwekken van groene energie 
krijgt een heel belangrijke en financieel interessante, 
maar nog te onbekende toegevoegde waarde voor de 
cumelaondernemer. De cumelaondernemer zakelijk 
goed voorbereiden op deze transitie is daarom een 
strategisch speerpunt voor 2023.

Nico Willemsen



SUCCESSEN
De redactie van de nieuwe cao Groen, Grond en Infrastructuur werd afgerond en 
er is een cao-boekje naar alle leden verzonden. Er zijn enkele ledenbijeenkomsten 
georganiseerd met als titel ‘Word cao-slim’. Deze stonden in het teken van de nieuwe 
cao, de uitleg van bestaande afspraken en de krapte op de arbeidsmarkt. 

Geen succes maar teleurstellend dat het wetsvoorstel Transparante arbeidsvoorwaarden 
zonder aanpassingen door de beide Kamers is aangenomen. De door Cumela gestelde vragen 
zijn deels beantwoord tijdens de behandeling in de Eerste Kamer. Een andere teleurstelling is 
dat de minister de zzp-discussie lijkt te willen sluiten door in te zetten op de term ‘ingebed in de organisatie’. Cumela 
heeft daar grote moeite mee en zal de tegenargumenten blijven inbrengen.

Cumela is op een aantal plaatsen in de organisatie betrokken bij BPL Pensioen. In het kader van het nieuwe 
pensioenstelsel zitten we in een proces waarin veel informatie wordt gedeeld en tot op heden voorlopige besluiten 
worden genomen, omdat de wetgeving nog niet definitief is. 
De spelregels voor indexering zijn versoepeld, waardoor BPL heeft kunnen besluiten om de pensioenen per 1 augustus 
2022 met 2,6 procent te verhogen en per 1 januari 2023 met 8,0 procent.

COMPLEXE ZAKEN
Door de hoge inflatie is Cumela met de vakbonden 
om tafel gegaan. De uitkomst hiervan was dat het 
openbreken van de cao en het aanpassen van de lonen 
geen goed antwoord zou zijn op de ontstane problemen. 
Het opheffen van het Overbruggingsfonds heeft voor 
de betrokkenen impact op de arbeidsvoorwaarden. 
De aandacht van Cumela is uitgegaan naar het 
op een goede manier uitvoering geven aan deze 
staking. Het wordt een uitdaging om een opleiding te 
ontwikkelen waarmee de toekomstige medewerker de 
basisvaardigheden en kennis krijgt die nodig zijn om te 
starten in onze sector.

GEZONDE ARBEIDSMARKT
We zorgen voor een duurzaam en gezond arbeidsklimaat. Daarom investeren we veel 
in onderwijs voor alle werkenden in de sector, zowel in het reguliere onderwijs als via 
sectorgerichte leermethoden en ons eigen cursuscentrum.

IN UITVOERING
De uitrol van de instroomcampagne voor het vmbo 
‘Kennis en Kracht’ is gestart. 87 vmbo-scholen 
hebben al een informatiepakket aangevraagd. 
Verder wordt er gewerkt aan de CumelaAcademie 
2.0, waarbij scholen actief samenwerken met het 
beroepenveld. De kwalificatiestructuur Agrarisch 
loonwerk en Groen en Cultuurtechniek wordt 
herzien. De sector krijgt hiermee een eigen 
kwalificatiestructuur.

Jacqueline Tuinenga



SUCCESSEN
Per 1 juli is de registratie van bestaande (land)bouwvoertuigen afgerond. De RDW 
heeft in het eerste halfjaar nog zo’n 130.000 bestaande (land)bouwvoertuigen 
geregistreerd. Daarbij heeft Cumela in overleg met de RDW geregeld dat voertuigen 
waarvan het VIN ontbrak aan huis konden worden beoordeeld. De ervaringen daarmee 
hebben er mede in geresulteerd dat nieuwe (land)bouwvoertuigen nu ook aan huis 
kunnen worden beoordeeld en gekeurd door de RDW.

Cumela is toegetreden tot de sectorraad van NIWO, de organisatie die vergunningen en documenten afgeeft voor 
bedrijven in het beroepsgoederenvervoer. Cumela is daarvoor gevraagd vanwege het sectorspecifieke transport met 
landbouwtrekkers. Verder zitten brancheorganisaties TLN, Evofenedex en VERN (eigen rijders) en de vakbonden FNV 
en CNV in de sectorraad.

De N391, de rondweg Emmen, blijft open voor (land)bouwverkeer. Cumela en LTO Noord hebben er al jarenlang voor 
gepleit dat de N391 rond Emmen na de voorgenomen reconstructie open blijft. De maximumsnelheid wordt nu niet 
verhoogd naar 100 km/u, maar blijft op 70 km/u.

COMPLEXE ZAKEN
De cumelasector heeft in toenemende mate te maken 
met afsluitingen van oeververbindingen, zoals bruggen 
en tunnels, door Rijkswaterstaat. Zo gaan in de zomer 
van 2023 de Haringvlietbrug en de Heinenoordtunnel 
dicht voor het (land)bouwverkeer. Hoewel Cumela 
wel bij het overleg over de verkeersmaatregelen 
wordt betrokken, betekent dit niet dat daarmee 
de bereikbaarheid van het (land)bouwverkeer is 
verzekerd. Tijdig met wegbeheerders in overleg gaan 
over (tijdelijke) afsluitingen van bruggen, viaducten en 
tunnels blijkt lastig te zijn.

BEREIKBAARHEID
Cumela houdt de bereikbaarheid op orde. Daarom overleggen we met wegbeheerders 
om belemmeringen weg te nemen en overtuigen we gemeenten en provincies ervan 
dat onze leden vanuit het buitengebied moeten blijven ondernemen.

IN UITVOERING
Veel wegbeheerders, zoals provincies en gemeenten, 
hebben geen inzicht in de routes en de omvang van 
het doorgaande (land)bouwverkeer. Tegelijkertijd zijn 
er wegbeheerders die beleid ontwikkelen voor de 
positionering van het (land)bouwverkeer op hun wegen. 
Daarom is Cumela op eigen initiatief bezig om voor alle 
provincies een routenetwerk voor doorgaand (land)
bouwverkeer vast te leggen. Dit netwerk vormt dan een 
goed uitgangspunt in het overleg met wegbeheerders 
over de positionering van het (land)bouwverkeer op 
hun wegen.

Hero Dijkema



‘Cumela gaat lokaal’
Cumelaondernemers zijn bij uitstek lokaal opererende bedrijven. Ze zijn de 

belangrijkste werkgever van het buitengebied, dragen oplossingen aan en kennen 

de omgeving op hun duimpje. Kortom, ze zijn van onschatbare waarde voor de regio. 

Daarom heeft Cumela met de campagne ‘Cumela gaat lokaal’ de lokale overheid 

en politiek kennis laten maken met cumelaondernemers. Het heeft geresulteerd in 

direct contact met 58 gemeenten en een provincie.

Leo van der Velden (wethouder Ermelo) op bezoek bij Wouter Timmer van Fa. W. Timmer & Zn.



Op donderdag 17 maart, de dag na de 
gemeenteraadsverkiezingen, startte Cumela met 
een grote mediacampagne om overheid en politiek 
kennis te laten maken met de sector.

Met een advertentie op websites en in apps van 
landelijke en regionale kranten werd er aandacht 
gevraagd voor de cumelasector.

Dit resulteerde in 39.564 paginaweergaven op de 
campagnepagina’s. Cumela laat de bezoekers zien 
dat de lokale overheid altijd een beroep kan doen 
op de cumelasector. Het heeft geresulteerd in direct 
contact met 58 gemeenten en een provincie.

Gedeputeerde Johan Hamster en beleidsmedewerker 
Landbouw Ko Munneke op bezoek bij H. van Oosten Loon- en 
Grondverzetbedrijf.

Negen cumelaondernemers uit de Gemeente Horst aan de Maas 
zijn in gesprek geweest met wethouder Rudy Tegels.

De CDA fractie Zaltbommel was op bezoek bij Aannemersbedrijf 
MJ Smits.

Harm-Jan Kuper (wethouder Westerwolde) op bezoek bij Loon- en 
grondverzetbedrijf Gebr. Jansen.



SUCCESSEN
Vanaf het voorjaar is de E-learning ‘Toepassen grond en bagger’ beschikbaar. Deze 
E-learning geeft uitgebreide uitleg over regelgeving op het gebied van het toepassen 
van grond en bagger en is gratis beschikbaar. In het eerste jaar is deze E-learning ruim 
850 keer bekeken en daarmee levert deze een waardevolle bijdrage aan een goede 
informatievoorziening voor deze ingewikkelde materie.
Dit jaar heeft Cumela in samenwerking met Aequator Groen en Ruimte een aantal 
bodemcursussen voor leden kunnen geven. 

In september heeft Cumela samen met WUR, Cosun Beet Company, IRS en Fedecom een goed bezochte bodem-
innovatiedag georganiseerd op de Boerderij van de Toekomst in Lelystad. Hier werd aandacht besteed aan innovaties 
en ontwikkelingen op het gebied van bodembeheer en technologische ontwikkelingen.

Cumela heeft in het najaar een zetel gekregen in het College van Deskundigen voor bodembeheer van SIKB. Dit 
college beheert de BRL- en AP04-certificatieschema’s die met bodem, grond en bagger en saneringen te maken 
hebben. 

COMPLEXE ZAKEN
Er wordt nog steeds gewerkt aan een algemene 
methodiek hoe om te gaan met toekomstige PFAS 
en Zeer Zorgwekkende Stoffen. Ook het uitfaseren 
van de productie en het gebruik van PFAS wordt nu 
internationaal opgepakt, maar is erg ingewikkeld en 
gaat nog jaren duren. Vanuit de wens van circulariteit 
is het belangrijk om grondstromen goed te kunnen 
hergebruiken. Daarbij lopen we wel tegen problemen 
aan met ongewenste stoffen. De politiek is aan zet 
om de kaders neer te zetten waarbinnen dit op een 
verantwoorde manier kan gebeuren.

HART VOOR DE BODEM
We lenen de bodem van onze kinderen. Daarom investeren wij in kennis en kunde bij 
onze leden, zodat zij niet alleen specialisten van de bodem zijn, maar ook blijven.

IN UITVOERING
De Europese Commissie is begonnen met het 
ontwikkelen van een European Soil Health Law, die 
in 2024 klaar moet zijn. Cumela is betrokken bij de 
inbreng die namens Nederland wordt gegeven. Doel 
hierbij is om geen onhaalbare doelen te stellen en een 
kop op de nationale regelgeving te voorkomen. Er is 
een goede samenwerking met alle belanghebbende 
partijen.

Gerben Zijlstra



SUCCESSEN
Door het uitvoeren van de risico-inventarisatie en -evaluatie (RI&E) wordt de 
veiligheid in het bedrijf verbeterd. Het is erg belangrijk dat de verbeterpunten die bij 
de inventarisatie zijn gevonden ook daadwerkelijk worden ingepland en aangepakt. Dit 
jaar heeft Cumela ingezet op het afmaken van het plan van aanpak en dat is een succes 
geweest. Steeds meer bedrijven hebben het plan van aanpak afgemaakt en de veiligheid 
in de sector verbeterd. 

Er zijn in samenwerking met Stigas opnieuw populaire toolbox-video’s gemaakt. Het actualiseren van de arbocatalogus 
gaat door en ook de toolbox-artikelen in vakblad Grondig en op de website blijven verschijnen.

Sinds maart heeft Cumela zitting in het bestuur van de Stichting Samenwerken Voor Veiligheid (SSVV), de VCA-
beheerder. Dit is een samenwerkingsverband van 24 (branche)organisaties uit de Nederlandse industrie waarbij veilig 
en gezond werken centraal staat.

COMPLEXE ZAKEN
De toetsing van de arbocatalogus door de 
Nederlandse Arbeidsinspectie verloopt nog steeds 
moeizaam, maar er zijn lichtpuntjes aan de horizon. 
Cumela onderzoekt de mogelijkheden voor het 
opzetten van vergelijkingsmateriaal voor VCA-
bedrijven (IF rate) en het verkrijgen van inzicht in 
ongevallen.

VEILIGHEID
We houden het werk en de omgeving gezond en veilig. Daarom vergroot Cumela 
de kennis over en het bewustzijn van de risico’s in de sector en gaat ze daarover in 
gesprek met beleidsmakers, handhavers en constructeurs.

IN UITVOERING
Veel bedrijven hebben in het Colland-arbeidsmarkt-
onderzoek aangegeven wat de verbeterpunten op 
het gebied van veiligheid zijn. Cumela neemt deze 
opmerkingen serieus en is bezig met een plan van 
aanpak voor verbetering van de veiligheid in de sec-
tor. Ook wordt er aandacht besteed aan ‘duurzame 
inzetbaarheid’. Of in gewoon Nederlands: goed zor-
gen voor je mensen, slim werken en werkplezier.

Corina van Zoest-Meester



SUCCESSEN
Binnen Precisielandbouw 4.0 werkt Cumela binnen een eigen werkpakket aan nieuwe 
verdienkansen met data. In 2022 is door middel van een zogeheten leerwerktraject 
uitgeprobeerd hoe loonwerkers meer waarde kunnen creëren met data. Gebleken is dat 
het cruciaal is om in gesprek te gaan met de opdrachtgever. Eerst moet duidelijk worden 
waar zijn behoefte ligt, wat hij wil bereiken en welke vragen hij beantwoord wil zien waarbij 
data een rol kunnen spelen. Binnen het totaal wordt er ook nagedacht over een data-infrastructuur voor de akkerbouw, 
waarbij de insteek van Cumela is dat er rekening wordt gehouden met de eigen datapositie van loonwerkers. Duidelijk 
is dat loonwerkers nu vooral problemen ondervinden bij het uitwisselen van data tussen de verschillende programma’s 
en systemen waarmee ze werken.

In tegenstelling tot de landelijke beleidsmakers zien en erkennen andere organisaties de rol en het belang van 
cumelabedrijven. Die bedrijven hebben bijvoorbeeld binnen het voorlichtingsprogramma Deltaplan Agrarisch 
Waterbeheer (DAW) de mogelijkheid gekregen om mee te gaan doen als demobedrijf.

COMPLEXE ZAKEN
Binnen het Uitvoeringsprogramma Toekomstvisie ge-
wasbescherming 2030 is er afgelopen jaar gewerkt aan 
onderwerpen die bijdragen aan het verder terugdringen 
van de emissie van gewasbeschermingsmiddelen. Zo is 
er meegedacht en wordt er gewerkt aan een nieuw recy-
clesysteem voor lege verpakkingen en restanten gewas-
beschermingsmiddelen en aan het praktijkrijp maken 
van de gesloten vulinrichting voor spuitmachines. Het 
complexe zit hem in het rekening houden met de belan-
gen van alle partijen. De insteek van Cumela is dat het 
praktisch werkbaar, haalbaar en betaalbaar moet zijn.

TECHNOLOGISCHE INNOVATIE 
Cumela omarmt en stimuleert innovatie. Daarom volgen we innovaties op de voet en 
duiden we ze voor onze leden, zodat zij gemakkelijker de keuze kunnen maken om 
ontwikkelingen te omarmen.

IN UITVOERING
Cumela is deelnemer in het langjarige traject Agros, 
waarin onder andere toekomstige mechanisatievormen 
voor plantaardige productie worden verkend en wordt 
gekeken wat dit dan betekent voor de energievoorziening 
en data-uitwisseling op zo’n bedrijf. Ook is Cumela 
deelnemer in het langjarige traject op het gebied 
van ruwvoer en bodem, waarin wordt gezocht naar 
manieren om de ruwvoerteelt duurzamer te maken. 
Binnen het beleidsteam wordt regelmatig gesproken 
over de voortgang van innovaties, de betekenis voor de 
sector en wat er aan betrokkenheid van Cumela nodig 
is om deze eventueel verder te brengen.

Maurice Steinbusch



SUCCESSEN
Er is een analyse gemaakt van het Dreigingsbeeld Milieucriminaliteit 2021 op 
de onderwerpen mestfraude, illegale gewasbeschermingsmiddelen, bodem en 
bouwstoffen, afval en zeer zorgwekkende stoffen. De conclusie is dat Cumela haar 
achterban moet blijven voorlichten over de regelgeving en moet blijven lobbyen voor 
eenvoudigere regels en voor handhaving bij met name bedrijven die allerlei verplichte 
zaken niet melden.

Vooral in de laatste maanden van het jaar is er veel ervaring opgedaan met het rVDM tijdens 
het schaduwdraaien. Cumela heeft afspraken gemaakt over een overgangsperiode van twee 
maanden en over de wijze van handhaven in het eerste halfjaar: geen boetes, maar ondersteunende handhaving.
Er zijn enkele pilots met de MineralenManager gestart. Hierdoor zitten er nu ongeveer een kwart miljoen vrachten in 
het systeem. Dit geeft veel inzicht in de mogelijkheden om de MineralenManager te koppelen aan KeurMest.

Cumela heeft samen met andere infra-brancheorganisaties uitgebreid overleg gevoerd met een afvaardiging 
van gemeenten, waterschappen en provincies over hoe om te gaan met prijsstijgingen en leverantieproblemen. 
Opdrachtgevers onderschrijven dat prijsstijgingen kunnen worden verrekend via de bestaande indexerings- en 
risicoregelingen. Opdrachtgevers onderschrijven dat prijsstijgingen kunnen worden verrekend via de bestaande 
indexerings- en risicoregelingen.

COMPLEXE ZAKEN
Cumela voert al twee jaar een discussie met het 
ministerie van Landbouw, Natuur en Voedselkwaliteit 
over de beleidsmatige voordelen die er moeten komen 
voor bedrijven die straks KeurMest-gecertificeerd 
zijn. Dit zijn enorm taaie gesprekken. De bestuurders 
van de Eerlijke Mestketen hebben een ultimatum 
gesteld aan de overheid. Er moet nu binnen drie 
maanden duidelijk zicht zijn op deze beleidsmatige 
voordelen. Zo niet, dan stopt de hele ontwikkeling 
van KeurMest en MineralenManager.

GELIJK SPEELVELD
We zorgen voor een gelijk speelveld. Daarom stimuleren we onze leden om bij te 
dragen aan een gelijk speelveld en zoeken we de dialoog met partijen die op het eerste 
oog een tegengesteld belang hebben.”

IN UITVOERING
In het innovatieprogramma Bemest op z’n Best werkt 
Cumela aan verbetering van de huidige emissiearme 
bemestingstechnieken, maar stimuleert ze ook 
de (door)ontwikkeling van nieuwe ideeën. In de 
communicatie wijst ze nu vooral op de winst van het 
netjes werken (circa twintig kilo stikstof per hectare). 
Ook komt er in het programma wat zicht op innovaties 
die beter werken dan de zodenbemester. Hopelijk is 
daar in het voorjaar van 2023 in de praktijk iets van 
te zien.

Hans Verkerk



SUCCESSEN
In verband met de forse kostenstijgingen, mede als gevolg van de oorlog in Oekraïne, 
is er veel aandacht besteed aan publicaties over de ontwikkeling van de verschillende 
kostencomponenten, zoals brandstof, arbeid en rente. In 2022 lagen de brandstofkosten 
gemiddeld 33,9 procent hoger dan gemiddeld in 2021. Ook over indices als de 
risicoregeling en de GWW-index, die met name in het grondverzet worden toegepast, is 
regelmatig gepubliceerd. 

Door Cumela Advies is een telefonische adviesdag georganiseerd waarbij ondernemers konden 
sparren over de gevolgen van de kostenstijgingen op hun bedrijf. Ongeveer veertig ondernemers maakten hiervan 
gebruik. 

COMPLEXE ZAKEN
De sectorresultaten 2021 zijn gepubliceerd en met name 
in de tweede helft van 2022 is er veel aandacht besteed 
aan het onderwerp ‘Ondernemen in veranderde tijden’. 
Onder meer door de (mest)wetgeving, de stikstofcrisis, 
het tekort aan goede arbeidskrachten, de fors 
toegenomen kosten en een rendement dat met name 
in het agrarisch loonwerk onder druk staat, oriënteren 
veel ondernemers zich op hun toekomst. Het is een 
uitdagend en vertrouwelijk onderwerp, dat niet altijd 
voldoende aandacht krijgt. Het blijkt wel dat het helpt 
om de gesprekken onder begeleiding van een adviseur 
van Cumela Advies te houden. 

ANALYSE EN TRENDS
Cumela denkt vooruit. Daarom monitoren en duiden we voor onze leden de 
ontwikkelingen in onze eigen sector én in aanverwante sectoren. Wij kijken dan naar 
demografische, economische, sociale, technologische, ecologische en politieke factoren.

Dieuwer Heins

IN UITVOERING
Naast de maandelijkse publicatie van de ontwikkeling 
van de dieselolieprijzen werden vanaf maart 2022 
de dieselolieprijzen ook wekelijks gepubliceerd. 
In de praktijk blijkt dat in 2022 circa 80 procent 
van de bedrijven ervoor heeft gekozen om een 
brandstoftoeslag te hanteren. Hiervoor heeft 
Cumela een eenvoudige tool ontwikkeld waarmee 
ondernemers een eventuele brandstoftoeslag kunnen 
berekenen. Daarnaast is er uitgebreid aandacht 
besteed aan de tool waarmee ondernemers een 
eenvoudige indexberekening voor een activiteit 
kunnen maken.



Ledenorganisatie
De provinciale ledenvergaderingen vonden digitaal plaats en er was een laatste uitzending van Cumela 
Live met Jacco Vonhof. Het totaal aantal kijkers voor deze uitzending van Cumela Live was 2550. Het team 
bedrijvenadviseurs was het gehele jaar waar mogelijk in fysiek contact met de leden.

Tijdens de digitale algemene ledenvergadering op 31 
maart werd er met grote meerderheid ingestemd met de 
nieuwe contributieregeling per 2023 en de nieuwe, volledig 
herziene statuten.

Cumelaondernemers zijn bij uitstek lokaal opererende 
bedrijven. Ze zijn de belangrijkste werkgever van het 
buitengebied, dragen oplossingen aan en kennen 
de omgeving op hun duimpje. Kortom, ze zijn van 
onschatbare waarde voor de regio. Daarom is Cumela 
gestart met het project ‘Cumela gaat lokaal’. Doel daarvan 
is om de lokale overheid en politiek kennis te laten maken 
met de cumelaondernemers. Cumela wist nieuwe, jonge 
bestuurders te werven in de verschillende besturen.

Er zijn 400 Cumela Kompas-rapportages opgesteld 
en besproken met de leden. Deelname is kosteloos, 
aangezien Cumela Kompas wordt gefinancierd door het 
fonds Colland Arbeidsmarkt. Het geeft ondernemers nader 
inzicht in de bedrijfseconomische prestaties en geeft 
Cumela inzicht in de werkelijke kostenverhoudingen in de 
branche. De zeer waardevolle cijfers geven bijvoorbeeld de 
benodigde informatie voor het opstellen van de Cumela-
kostprijsberekening en indices.

De zes Ondernemerslijn-video’s zijn goed ontvangen. In 
deze video’s geven de adviseurs van de Ondernemerslijn 
antwoord op veelgestelde vragen.

Op de Vrouwen VIP-dagen stonden de ruim 70 deelnemers stil bij het thema vertrouwen en veiligheid.



In april was Ingrid Thijssen, voorzitter VNO-NCW,  op werkbezoek op het kantoor bij Cumela en bij cumelabedrijf 
Buijtenhuis. We hebben haar bijgepraat over Cumela, de sector, de uitdagingen en de cumelaondernemers.



Cumela Advies
Cumela Advies heeft een bijzondere positie in de markt van adviesorganisaties. Welk ander 
bureau kan bogen op zulke specifieke kennis van de markt en adviseurs die de sector groen, 
grond en infra en zijn vraagstukken door en door kennen?

Bedrijfsvoering, strategie en financiën
In 2022 profileerde Cumela Advies zich nadrukkelijk 
als de partij die kan ondersteunen bij bedrijfsvoering, 
bedrijfsoverdracht en bedrijfsbeëindiging. De 
markt biedt hiervoor goede kansen, mede door 
de integrale aanpak van team Advies vanuit zijn 
uitgebreide kennis van de sector. Bij bedrijven was 
er het afgelopen jaar veel vraag naar ondersteuning 
bij certificering voor onder meer VCA*/**, de CO2-
Prestatieladder en de Veiligheidsladder (SCL).

Ruimtelijke ordening, milieu en 
aanbestedingen
Bij de leden was er het afgelopen jaar grote vraag 
naar procesbegeleiding bij vergunningsaanvragen, 
uitbreidingsplannen en handhavingsmaatregelen. 
Cumela Advies begeleidt bij ruimtelijke ordening, 
het wijzigen van bestemmingsplannen en het 
aanvragen van vergunningen, maar ook bij 
milieumeldingen en juridische correspondentie. 
Een zeer succesvolle activiteit was het adviseren 
bij aanbestedingen. 

Juridische zaken en personeelsmanagement 
Bij dit onderdeel van Cumela Advies kwamen er 
het afgelopen jaar veel vragen over verschillende 
onderwerpen binnen. Denk hierbij aan het 
beëindigen van overeenkomsten, het procederen 
bij de kantonrechter en contractenrecht, maar 
ook aan het aantekenen van bezwaar en 
beroep tegen boetes van de NVWA en IL&T en 

ontslagzaken. Interim-personeelsmanagement 
bij cumelaondernemers won in 2022 aan 
marktkracht door in te spelen op onzekere tijden. 
Cumelaondernemers ontbeerden in een aantal 
gevallen de kennis op het brede gebied van HR/
personeelsmanagement. 

Opleiding & Training
De medewerkers van Opleiding & Training 
verzorgden specifieke cursussen en opleidingen 
voor ondernemers en medewerkers in 
de cumelasector. In 2022 maakten zo’n 
2500 deelnemers een keuze uit de ruim 85 
aangeboden trainingen, zowel vakinhoudelijk als 
op het gebied van persoonlijke ontwikkeling. 

Team Advies
De adviseurs van Cumela Advies hebben zich 
ingezet op meer dan 1450 specifieke projecten 
en hebben meer dan 1025 leden begeleid en 
geadviseerd. Dit is meer dan 53 procent van de 
leden. Het team van Cumela Advies werkt in 
een mooie sector met gedreven en innovatieve 
ondernemers. Om die te helpen met de diensten 
van Advies was in 2022 een zeer motiverende 
ambitie.



Cumela Verzekeringen
In 2021 werd Cumela Verzekeringen marktleider. Tijd om na te genieten van dit succes was 
er echter nauwelijks. Vroeg in het jaar werd er onder begeleiding van Beter Koersen gestart 
met het vaststellen van een nieuwe stip op de horizon. Door de gevolgde aanpak is Cumela 
Verzekeringen er niet alleen in geslaagd om nieuwe strategische doelen vast te stellen, 
maar ook om alle medewerkers bij de totstandkoming ervan te betrekken. Het resultaat: het 
strategisch plan Cumela Verzekeringen 2023-2025!

2022 is afgesloten met een mooi financieel 
resultaat, een gezonde groei van de portefeuille 
en een breed gedragen 1000-dagenplan. De 
portefeuille is gegroeid qua premie, provisie, het 
aantal relaties en het aantal polissen. De groei 
is er nog niet uit! Wel werd in de loop van 2022 
zichtbaar dat het groeitempo langzamerhand 
afneemt. Nog steeds worden er nieuwe klanten 
binnengehaald, maar er is ook sprake van 
toegenomen concurrentiedruk. Klanten die 
onder druk staan van de stijgende prijzen van 
energie en grondstoffen houden alle kosten 
nog eens tegen het licht en gaan op zoek naar 
besparingen. De verzekeringsportefeuille wordt 
daarbij niet overgeslagen. Aan het team van 
Cumela Verzekeringen de taak om ook bij deze 
zoektocht de relaties optimaal te ondersteunen.

In haar nieuwe strategie gaat Cumela 
Verzekeringen uiteraard door met waar ze goed 
in is. Het team blijft maatwerk leveren bij het 
adviseren over verzekeringen en risico’s en kan 
dat gelukkig weer in bijna alle gevallen doen bij 
de klant op het bedrijf via persoonlijk contact. Het 
hoofddoel van Cumela Verzekeringen is om ook 
over drie jaar nog steeds marktleider te zijn onder 
de Cumela-leden. Dit wordt gerealiseerd door 
vol in te zetten op de ontwikkeling van nieuwe 
producten op het gebied van duurzaamheid 
en innovatie. Het team helpt ondernemers om 
de risico’s die horen bij het investeren in en 
het werken met deze innovaties acceptabel te 
maken.



Tijdens de gecombineerde beurs AgroTechniek Holland en GroenTechniek Holland hebben we op de stand laten zien dat 
we trots zijn op de cumelasector en konden de bezoekers deelnemen aan de fotoactie Trots.



“Cumelaondernemers zijn keihard nodig”, benadrukte Jacco Vonhof, voorzitter MKB-Nederland, in de laatste 
uitzending Cumela live op 12 januari.



Cumela Communicatie
Team Communicatie zorgt ervoor dat de afdelingen van Cumela hun doelen kunnen bereiken. De leden informeren 
over nieuwe regelgeving? Jongeren prikkelen om een kijkje te nemen bij een opleiding in de cumelasector? De 
nieuwste elektrische machines in beeld brengen? Team Communicatie zorgt ervoor dat dit gebeurt en dat de 
leden en de sector worden geïnformeerd, uitgenodigd, uitgedaagd, verbonden en meegenomen. De collega’s in 
de Cumela-organisatie kennen de inhoud, Team Communicatie weet hoe het die over kan brengen. 

Dit kan op verschillende manieren. In 2022 heeft Team 
Communicatie een start gemaakt om beter te kijken wie 
Cumela wil bereiken en waar en wanneer dit het best 
kan. Wil je politiek Den Haag bereiken of de leden in het 
grondverzet? Wil je interactie, een kritische noot of alleen 
informeren? En waarom? Door zich dit soort dingen af te 
vragen, is Team Communicatie steeds beter in staat ‘goede’ 
communicatie te leveren. Daarnaast maakt het team 
steeds meer gebruik van data en sluit het vanaf het begin 
aan bij de inhoudelijke thema’s. Achteraf wordt gekeken of 
het heeft gewerkt, om te kunnen leren, zodat alle relevante 
doelgroepen steeds beter op de hoogte kunnen worden 
gebracht van onderwerpen die hen aangaan. 

Op deze manier hebben we gecommuniceerd (over): 
• ‘Cumela gaat lokaal’
• ‘Stop Diefstal’
• Oorlog in Oekraïne
• Brandstoftoeslag 
• Bodemdag
• AgroTechniek en GroenTechniek Holland
• Digitale algemene ledenvergadering
• Zes Ondernemerslijn-video’s 
• Risico-inventarisatie en evaluatie (RI&E) 
• Boerenprotest Stroe
• Tien edities Grondig
• Cumela Live

We zijn een team van creativiteit, doordenken en 
behulpzaamheid. Hierdoor zien we nog vele kansen. Wat 
zouden we in 2023 willen? Nog beter aansluiten bij de 
beleidsthema’s, belangenbehartigers en adviseurs. Zodat 
we de leden, politiek, de sector en iedereen voor wie dit 
relevant is, nog beter kunnen meenemen in wat voor hen 
waardevol is. We hopen je daar te bereiken, op de plek en 
tijd die jou uitkomt!
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Bedrijvenadviseurs en de Ondernemerslijn

Elk lid heeft bij ons een vaste bedrijvenadviseur. Deze 
adviseur vertegenwoordigt ook de regio. Hij of zij streeft 
ernaar regelmatig bij je op bezoek te komen. Samen 
bespreken jullie de zaken die spelen binnen je bedrijf. 
Bij Cumela vinden we persoonlijke ondersteuning 
belangrijk. ‘Verbonden’ is niet voor niets één van onze 
kernwaarden! De bedrijvenadviseurs verzorgen tevens 
de studieclubs en contactdagen.

Noord-Holland, Flevoland
Ada Kieft

Gelderland
Tinke Vos

Overijssel, Drenthe
Arjan Reitsema

Noordoost- en West-Brabant
Wilco Emons

Zuid-Holland
Vacature

Groningen, Friesland
Simon Broekstra

Limburg, Zuidoost-Brabant
Irma Gottenbos

Utrecht en Zeeland
Tobias Barth


